

ZMĚNY V CESTOVNÍCH NÁHRADÁCH PRO ROK 2023

Zaměstnanci na pracovních cestách dostanou od 1. ledna 2023 více prostředků na pokrytí svých nákladů. S ohledem na rostoucí ceny stravování a ubytování je to pochopitelné. Ale pozor, náhrady za benzín a naftu ve vyhlášce Ministerstva práce a sociálních věcí naopak klesly.

Průměrné ceny pohonných hmot

Zaměstnavatel může pro výpočet cestovních náhrad použít průměrnou cenu stanovenou vyhláškou. Vždy je možné prokázat skutečnou cenu dokladem o nákupu paliva. Je třeba zkontrolovat použité sazby pro výpočet ceny pohonných hmot, protože vyhláška ceny znatelně snížila. Stejně zůstaly pouze náhrady za elektřinu.

Číslo vyhlášky	237/2022 Sb.	467/2022 Sb.
Datum změny	20. 8. 2022	01.01.2023
1 litr benzínu 95 oktanů	44,50 Kč	41,20 Kč
1 litr benzínu 98 oktanů	51,40 Kč	45,20 Kč
1 litr nafty	47,10 Kč	44,10 Kč
1 kilowatthodina elektřiny	6,00 Kč	6,00 Kč

Sazba základní náhrady za 1 km jízdy

Sazby náhrad za jeden kilometr se mění po jednom roce. U jednostopých vozidel i u osobních motorových vozidel došlo k mírnému navýšení.

Číslo vyhlášky	511/2021 Sb.	467/2022 Sb.
Datum změny	01.01.2022	01.01.2023
jednostopé vozidlo	1,30 Kč	1,40 Kč
osobní motorové vozidlo	4,70 Kč	5,20 Kč

Stravné při tuzemských služebních cestách

Změny se nevyhnuly ani stravnému při služebních cestách v ČR. V podnikatelské sféře musí zaměstnavatel vždy dodržet minimální vyhláškou stanovenou hodnotu s tím, že může vyplácet i více.

Číslo vyhlášky	237/2022 Sb.	467/2022 Sb.
Datum změny	20.08.2022	01.01.2023
5 až 12 hodin	120 Kč – 142 Kč	129 Kč - 153 Kč
déle než 12, nejdéle 18 hodin	181 Kč – 219 Kč	196 Kč - 236 Kč
déle než 18 hodin	284 Kč – 340 Kč	307 Kč - 367 Kč

Stravné při zahraničních služebních cestách

Zahraniční stravné se v průběhu roku 2022 neměnilo. Ale od začátku letošního roku došlo ke změně u pětadvaceti zemí, např. u Polska (45 z 40 Eur) nebo Dánska a Švédska (60 z 55 Eur). Naopak např. pro Německo a Rakousko stále platí sazba celodenního zahraničního stravného ve výši 45€.

Navýšení horní hranice pro příspěvek na stravování

Růst cestovních náhrad nepřímo ovlivňuje i možnosti zaměstnavatele přispívat zaměstnancům na jejich stravování. Maximální výše stravenkového paušálu je prostřednictvím daňového osvobození na straně zaměstnance navázaná na sazby stravného. Horní limit pro cestu do 12 hodin vzrostl na 153 Kč, a tedy maximální hodnota peněžitého příspěvku za jednu směnu činí 107,10 Kč (od srpna 2022 to bylo nejvýše 99,40 Kč).

Účetní tým ASB Group

Kateřina Nováková
Head of Accounting Team

E: knovakova@asbgroup.eu
T: +420 224 931 366